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De zomer staat in de startblokken. Corona lijkt op een terugweg, maatregelen 
versoepelen. De vaccinatie gaat sneller waarbij ook de uitvaartondernemers nu stillaan 
aan de beurt komen. Dit stemt uiteraard iedereen blij. Het bestuur heeft meermaals 
aangedrongen bij de diverse betrokken overheidsinstanties om sneller gevaccineerd 
te kunnen worden. Echter tot onze grote ergernis zonder gevolg. Ondertussen 
ondervonden we dat de logica in maatregelen soms ver te zoeken was en nog steeds 
is. Onze jurist volgt echter alles nauwgezet op en reageert quasi onmiddellijk wanneer 
er onduidelijkheden en tegenstrijdigheden zijn. Ook items los van corona zoals onder 
andere de update van het decreet worden nauwgezet gevolgd. Dit kan je verder in 
deze Uitvaartvisie nalezen. Iedere cent van het lidgeld wordt efficiënt besteed. In het 
najaar zullen we de statutaire vergadering 2021 inplannen die wegens corona diende 
uitgesteld te worden. We hopen dan ook jullie allen ‘live’ te mogen terugzien op 
5 oktober. Meer nieuws volgt nog.

Straks gaan we terug naar het nieuwe normaal. Niets zal zijn zoals tevoren. Er zal 
minder gespendeerd worden: kleinere diensten, beperkte oplagen in rouwdrukwerk, 
goedkopere kisten, enz…  Ook ‘eco’ zal overal op de voorgrond komen: eco-kist, eco-
papier en waarschijnlijk heel straks de elektrisch aangedreven lijkwagens: duur 
in aanschaf maar… wel stil. Het nieuwe  normaal zal allemaal dienen betaald te 
worden met als direct gevolg dat ook de prijzen in uitvaartland onvermijdelijk zullen 
aangepast worden. De zogenaamde grote winsten dienen echter terug geïnvesteerd te 
worden wil je als ondernemer blijven bestaan.

We mogen echter niet pessimistisch zijn. Nieuwe opportuniteiten kunnen 
zich aandienen. We zullen misschien (nog) creatiever gaan denken en werken. 
Professionaliteit zal meer dan ooit een must zijn. Voor amateurisme is er immers geen 
plaats meer. De tijd van enkel bureel en telefoon is helemaal voorbij. Het nieuwe 
normaal zal dit allemaal wel versneld hebben. De appreciatie van onze klanten zal 
wellicht ook toenemen wanneer ze zien dat de polyvalente ondernemer hen goed 
begeleidt. Tijdens de pandemie hadden sommige families bewondering voor ons 
beroep waarbij je vaak hoorde: “Je moet het maar doen met al die coronadoden”. 
Maar als ondernemer doe je het en dankbaarheid blijft nog altijd een groot stuk 
van de verloning. Misschien kunnen de kranten met de allerheiligenperiode ook de 
begrafenisondernemers even een ereplaats geven. Ondertussen doen we met z’n allen 
verder. Nog straffer dan het vorige normaal. Geniet als je kan tijdens komende zomer 
van een beetje vakantie want die hebben we allemaal wel verdiend. Een voorspoedige 
zomer gewenst!

Bart Feryn

Woordje van  
de voorzitter

Corona of niet,  
dit is het laatste dagboek
We hebben in onze vorig nummer te vroeg gejuicht. We kunnen 
ons coronadagboek nog niet afsluiten. Maar we gaan ervan uit 
dat dit nu echt, echt, echt, het laatste is.

MAART  
24 maart: Het overlegcomité stelt een breed afkoelingspakket 
voor. Samenkomsten buiten worden beperkt tot maximum 
4 personen. De impact voor de sector is nihil, daarom wordt 
besloten geen mailing te versturen.

APRIL 
10 april: Er circuleert een valse mail van het ‘Agentschap Volks 
en Gezondheid’ van ene Nicolas Wouters vanuit CM. Hij vraagt 
naar de aanwezigen en hun gegevens. Niet duidelijk is over 
welke aanwezigen het gaat. Het bestuur raadt ondernemers aan 
om dit aan de echte CM te melden.

15 april: De burgerlijke stand van Beveren vraagt 
uitvaartondernemers om opnieuw zelf de overlijdens aan het 
loket te komen aangeven. De reden hiervoor is te veel werk: 
“De coronapandemie had heel wat invloed op onze administratie, 
onder andere op de procedure voor overlijdensaangiften. Door de 
dubbele verwerking en controle van de scans en de originelen 
neemt de procedure van een dossier een pak meer tijd in beslag 
en vertraging bij de ontvangst van de originelen betekent 
dat we niet altijd de maandelijkse deadline van de statistiek 
halen. Daarom zien we ons genoodzaakt dit bij te stellen.” Onze 
raadsman wijst de gemeente erop dat ze volgens de richtlijnen 
nog altijd verplicht is om de aangiften digitaal te faciliteren, 
hetzij via een platform, hetzij per mail. “Ik verzoek U dan ook 
om Uw aangekondigde “bijstelling” te herzien en in te trekken.  
Dit klemt des te meer nu fysieke afspraken nog steeds moeten 
vermeden worden en uitvaartondernemers reeds aan vele risico’s 
worden blootgesteld.” 

22 april: Medewerkers van de gevangenis hebben met stakingen 
gedreigd wanneer ze niet met voorrang gevaccineerd zouden 
worden, en dat heeft gewerkt, want begin mei worden ze 
effectief gevaccineerd. De Unie vraagt nogmaals aan de Vlaamse 
overheid om uitvaartondernemers prioritair te vaccineren. Onze 
raadsman wijst erop dat het onbegrip groot is. 

26 april: De Vlaamse overheid laat weten dat een aantal 
maatregelen verlengd zijn tot en met 30 juni: het wegvallen van 
het tweede advies van de geneesheer bij crematie, het faciliteren 
van de digitale aangifte en het gezamenlijk vervoer. De Unie 
besluit een mailing uit te sturen die wat extra informatie bevat. 

MEI
5 mei: Funebra stuurt een mailing rond over 
uitvaartondernemers die door advocaten zouden worden 
aangepakt. De ondernemers zouden aansprakelijk worden 
gesteld voor het uitsluiten van kinderen op een uitvaart. 
Dat verwondert het bestuur van de Unie en dus wordt onze 
raadsman gevraagd of dit ook in Vlaanderen gebeurt. Deze 
praktijken zijn Stijn Timmerman alvast niet bekend. Bovendien 
is het nog maar de vraag of de advocaten hier wel aan het 
goede adres zijn: “Als er maar 50 binnen mogen kan men de 
uitvaartondernemer niet verwijten dat hij de 51ste weigert.  
Wie er tot de 50 behoort, is te bepalen door de opdrachtgever 
van de uitvaart, niet door de uitvaartondernemer.”

10 mei: Onze leden geven aan dat sommige gemeenten bezig 
zijn om het organiseren van koffietafels mogelijk te maken. 
Het bestuur gaat op onderzoek uit, want volgens de officiële 
richtlijnen zijn koffietafels nog altijd verboden. En wat blijkt?  
Het Crisiscentrum Vlaamse Overheid laat op onze vraag weten 
dat dit effectief mogelijk is, maar dan op open terrassen en 
volgens de regels van de horeca. Onze jurist Stijn Timmerman 
voegt hier nog aan toe dat koffietafels en rouwmaaltijden dan 
ook kunnen bij uitvaartondernemers die al over een eigen zaal 
hiervoor beschikken, alleen zullen ze dit dan wel op het terras 
moeten doen. De Unie stuurt een mailing uit naar de leden.

11 mei: Het Overlegcomité stuurt de nodige versoepelingen 
de wereld in, die op alle media te zien en te lezen zijn. Vanaf 
9 juni zijn plechtigheden binnen toegestaan met 100 mensen 
en buiten met 200 mensen. Koffietafels en rouwmaaltijden 
mogen binnen worden georganiseerd, met een maximum van 
50 mensen en volgens de regels van de horeca. Vanaf 1 juli 
worden deze aantallen verdubbeld. Mits de coronacijfers goed 
blijven, al is dat een voorwaarde die iedereen meteen vergeet. 
De Unie besluit voor het sturen van een mailing te wachten op 
de aangepaste richtlijnen van de Vlaamse overheid, omdat de 
vertaling van het federale naar het Vlaamse niveau altijd nog 
wat anders kan uitpakken. Althans dat is de ervaring vanuit het 
verleden. U herinnert zich vast nog de verandering van 1,5 meter 
tussenruimte naar 10 vierkante meter.

16 mei: De gemeente Beveren weigert nog altijd om om de 
digitale aangifte te faciliteren. Onze raadsman botst telkens op 
een muur. De burgerlijke stand eist dat uitvaartondernemers naar 
het loket komen om de aangifte te doen en zegt dit volkomen 
coronaveilig te kunnen organiseren. De officiële richtlijn 
verplicht echter een digitale mogelijkheid aan te bieden. Stijn 
Timmerman heeft nu aan Binnenlands Bestuur gevraagd om 
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deze gemeente op de vingers te tikken.

17 mei: de versoepelingen voor de koffietafel en rouwmaaltijden 
worden bevestigd in de Vlaamse richtlijnen. De 10-meter regel 
is echter niet aangepast. De Unie onderneemt actie om dit in 
het nieuwe Ministerieel Besluit dat voorbereid wordt voor 9 juni 
alsnog aan te passen. 

18 mei: De Antwerpse barista Sam Verheyen haalt de kranten 
met zijn ‘bakje troost op wielen’. Hij rijdt zijn met bakfiets naar 
kerken en uitvaartcentra om daar op vraag van de families 
koffie te schenken, met cake en nog andere zoetigheden als 
dat gewenst is. Hij kan zelfs een foto van de overledene op 
het koffieschuim namaken. Hij heeft inmiddels een tiental 
uitvaarten bediend. De mobiele koffietafel zal wellicht alleen 
in coronatijden te zien zijn, want in normale tijden heeft 
Sam werk genoeg. Al denkt hij dat hij een meerwaarde kan 
blijven betekenen voor de sector, nu - zoals hij zelf zegt - “de 
uitvaartsector sterk aan het evolueren is, stilletjesaan weg van 
de slappe koffie in het parochiezaaltje.” Hopelijk verslikt u zich 
nu niet in uw koffie...

20 mei: De Unie krijgt in de vraag om die 10-meter regel te 
vervangen door 1,5 meter steun van VNOC. We citeren uit de 
mail naar de Vlaamse overheid: “Als beheerders van crematoria 
willen wij deze vraag (van de Unie, red.) onderschrijven omdat 
de aangekondigde versoepelingen onwerkbaar zijn voor de 
meeste aula’s, terwijl er in de communicatie vaak alleen over de 
afstandsregel van 1,5 meter wordt gepraat. Het publiek is vaak 
niet op de hoogte van de 10m²-regel waardoor hier regelmatig 
betwistingen en onnodige spanningen over ontstaan.”

JUNI
2 juni: Het Agentschap Zorg & Gezondheid vraagt de Unie of 
een verlenging van het schrappen van de tweede geneesheer  
en het toestaan van gezamenlijk vervoer nodig is tot  
30 september. Ja graag, luidt het antwoord. “De pandemie is nog 
niet ten einde, artsen dienen nog steeds prioriteit te geven aan 
andere tussenkomsten. De afwijkingen stellen bovendien geen 
enkel probleem naar de praktijk toe.” De Unie neemt meteen 
de gelegenheid om nog eens te wijzen op de versoepelingen: 
“De pandemie duurt inmiddels quasi 1,5 jaar, burgers en in het 
bijzonder nabestaanden verwachten thans zekerheden i.p.v. 
veronderstellingen.” Onze raadsman laat tevens weten dat het 
gezamenlijk vervoer eigenlijk geen afwijking meer is, mits dit 
gebeurt met een aangepast voertuig. 

3 juni: Het Agentschap Zorg & Gezondheid trekt overal aan 
de alarmbel. Het verwerken van de overlijdenscertificaten 
loopt fout. De druk op de zorgsector, op de uitvaartsector 

en op de lokale besturen maakt dat er heel wat certificaten 
ontbreken. Sommige gemeentes bellen hierover met de 
uitvaartondernemers, maar dat doen ze niet allemaal. Gevreesd 
wordt dat er daardoor honderden certificaten worden gemist, 
wat het exact in kaart brengen van de epidemie moeilijker 
maakt, zo luidt het. “Mag ik jullie vragen om hier een 
aandachtspunt van te maken binnen jullie organisaties?  
En jullie om een gezamenlijke communicatie te vragen om de 
achterblijvende administratie alsnog door te sturen …” Er wordt 
een overleg voorgesteld om dergelijke zaken in de toekomst te 
kunnen verbeteren. Het bestuur van de Unie gaat uiteraard op 
deze uitnodiging in, al was het maar om het digitaal platform 
nog eens te bespreken.  De Unie pleit nog altijd voor een 
digitale oplossing, liefst gratis en zo eenvoudig mogelijk. 

5 juni: Een zaterdag, jawel, op een zaterdagnamiddag komen 
de nieuwe richtlijnen binnen. Dat is een primeur. Het goede 
nieuws: de regel voor 10 meter afstand is vervangen door die 
van 1,5 meter tussen elke groep. Het aantal aanwezigen bij een 
uitvaartplechtigheid stijgt, zoals eerder aangekondigd, effectief 
naar 100 mensen. Buiten kan er nog meer: bij het afscheid aan 
de begraafplaats zijn 200 mensen toegestaan. Maar... er is wel 
een mogelijkheid tot discriminatie in de richtlijnen geslopen. 
Het aantal aanwezigen dat uitvaartplechtigheden binnen mag 
bijwonen kan namelijk verhoogd worden naar 200, maar dan 
moet de gemeente hiervoor wel apart toestemming verlenen. 
Het aantal mensen dat bij een plechtigheid buiten mag 
worden toegelaten, kan zelfs stijgen naar 400, maar opnieuw 
met voorafgaandelijke gemeentelijke toestemming. En met 
de huidige gemeentelijke autonomie is alles mogelijk: de ene 
gemeente geeft geen toestemming, de andere wel. Maar laten 
we het voorlopig positief bekijken, wie weet geven ze allemaal 
toestemming. Voor koffietafels gelden nog altijd dezelfde regels 
als voor de horeca, maar zelfs recepties en banketten zijn weer 
mogelijk. Wel blijft het aantal mensen dat mag deelnemen aan 
recepties en banketten beperkt: “Tenzij het een open terras 
betreft, is per afgescheiden receptie of banket een groep van 
maximum van 50 klanten toegelaten.” Van een verlenging van 
het schrappen van de tweede geneesheer is nog geen sprake. 
Maar dat zal tegen 30 juni wel zijn aangepast, hopelijk tot en 
met eind september. Of nog beter, voor altijd. De Unie stuurt 
tegen de avond meteen een mailing uit met een uitgebreide 
oplijsting van de versoepelingen. 

9 juni: De nieuwe versoepelingen gaan in. Het is zeker nog geen 
business as usual voor de sector, maar we gaan wel de goede 
kant uit.

4
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De crematoria in West- en Oost-Vlaanderen hebben het 
factureren aan de families stopgezet. Voor de ene ondernemer 
geen probleem, voor de andere het aanvechten waard.

Het bestuur van de Unie heeft op de mailing hierover naar de 
leden in april gemengde reacties mogen ontvangen. De ene 
ondernemer vroeg zich af waarom dit nu opeens een punt is. 
Een andere ondernemer vond dat de Unie maar naar de rechter 
moest trekken. Waar de Unie echter over is gevallen, is dat dit 
eenzijdig is besloten. De uitvaartondernemer heeft dus geen 
keuze meer. Het is ook vreemd dat instellingen die worden 
gedekt door de belastingbetaler hun risico’s doorschuiven naar 
de privésector. Bovendien klopt het juridische plaatje ook niet. 
Wettelijk gezien is de uitvaartondernemer een tussenpersoon die 
in opdracht van de families (of de opdrachtgever van de uitvaart) 
werkt. De uitvaartondernemer verbindt zich dus niet persoonlijk 
maar altijd ‘in naam van’. Daardoor kan het crematorium niet 
rechtstreeks factureren aan de uitvaartondernemer, maar moet 
het factureren aan de opdrachtgever van de uitvaartondernemer. 
Eén ondernemer heeft direct na onze mailing de rekening van 

het crematorium al gecontesteerd. Of dit dossier ooit bij de 
rechter zal belanden, is nog afwachten.
Waar onze leden het wel over eens waren is dat de relatie met 
de crematoria hierdoor verandert. De uitvaartondernemers 
zijn nu immers verkopers geworden van het product crematie. 
Net zoals ze verkopers zijn geworden van kisten, asurnes en 
grafzerken. Daarom waren onze leden het ook eens met onze 
vraag aan VNOC om de prijzen van crematies niet langer 
openbaar te afficheren. Zo hebben de uitvaartondernemers de 
vrijheid om de prijs van dit product zelf te bepalen, evenals hun 
winstmarge. Over een tegemoetkoming, in de vorm van een 
korting of commissie, waren de meningen verdeeld. De huidige 
kortingen op koffietafels in de crematoria vinden onze leden 
“belachelijk laag’” Als er een compensatie mogelijk is, dan moet 
die wel serieus zijn. Onze raadsman Stijn Timmerman heeft 
inmiddels een brief verstuurd naar VNOC met het standpunt van 
de Unie. Het antwoord liet bijna vier weken op zich wachten: “De 
betrokken crematoria zullen dit juridisch laten onderzoeken en 
er ten gepaste tijden op terug komen.”

Crematoria factureren rechtstreeks 
aan ondernemers

- repatriations to and from any destination in the world by air or road
- motivated, experienced multilingual team
- equipped and dedicated to the care of the deceased
- personalised service with respect for diff erent nationalities and 

religious beliefs

We are committed to professionalism and respect. We stay available to 
the bereaved, worldwide, at a diffi  cult time of need.

DELA Funerals BV c/o Mortuary Brussels Airport - Noorderplaats 5 b 2, 2000 Antwerpen - RPR Antwerpen 0463.577.747 
V.U. J. van der Putten, p/a Noorderplaats 5 bus 2, 2000 Antwerpen. © 2020 - 01/09/2020 - v1

Bedrijvenzone Diegem - Luchthaven 49 - 1831 Diegem - Belgium
tel +32 2 720 80 00 | fax +32 2 720 88 22 | repatriations@dela.be | www.repatriations.com

based at

‘Our employees work professionally, 
quickly and effi  ciently, without 
losing sight on the human aspect.’

Greta Plas

‘We take care with the deepest 
respect for religious conviction, 
culture and nationality.’

Worldwide funeral repatriations

+32 2 720 80 00 | 24/7

Het rouwverlof wordt uitgebreid van drie naar tien dagen. Eind 
mei zette de Kamercommissie Sociale Zaken hiervoor het licht 
op groen. Wanneer het wetsvoorstel in zal gaan, is echter nog 
even afwachten. 
Wie een inwonend kind of partner verliest, heeft recht op drie 
dagen rouwverlof. Al jarenlang is geprobeerd om dit aan te 
passen, omdat drie dagen in het algemeen als te weinig wordt 
beschouwd. Nabestaanden zijn die drie dagen vaak al kwijt voor 
alle praktische zaken na het overlijden, onder meer het regelen 
van de uitvaartplechtigheid. Wie echt tijd wil om te rouwen, 

neemt vaak ziekteverlof op. Het voorstel dat er nu ligt, maakt 
echt kans van slagen. Het moet alleen nog langs de plenaire 
Kamer passeren. Van de tien dagen moeten er drie verplicht 
worden opgenomen tussen het overlijden en de begrafenis.  
De overige zeven dagen zijn flexibel op te nemen, maar dan wel 
binnen een jaar na het overlijden. Het klein verlet zal gelden 
voor werknemers, ambtenaren en zelfstandigen. Het rouwverlof 
wordt ook uitgebreid naar pleegouders die een pleegkind 
verliezen dat ze meer dan een half jaar onder hun hoede hadden.

Uitbreiding rouwverlof op komst

De regels zijn al twee jaar geleden veranderd, maar het vrij 
lijkenvervoer blijft een probleem in en om Brussel. Hardnekkige 
ambtenaren, onbegrip, pure onwil? We weten het niet, maar er 
wordt aan gewerkt.

Sinds januari 2019 is in het Brusselse een nieuwe ordonnantie 
op de begraafplaatsen en lijkbezorging van kracht. In deze 
regelgeving is ook het vrij lijkenvervoer opgenomen. “Het 
transport kan plaatsvinden van zodra de geneesheer die het 
overlijden heeft vastgesteld, een attest heeft opgesteld dat 
bevestigd dat het een natuurlijke dood betreft en dat er geen 
risico voor de volksgezondheid is.” Maar de randgemeentes 
bleven in de praktijk op de oude manier werken. Sterker nog, ook 
de zegels bleven gewoon op de kist worden geplaats. Die lokale 
taks voor die zegels is strijdig met de wetgeving, waarin wordt 

gesteld dat begraven kosteloos moet gebeuren. 
Onze raadsman heeft de Gewestelijke Overheidsdienst Brussel 
en Brulocalis, de vereniging van stad en gemeenten van 
het Brussels Hoofdstedelijk Gewest, al in mei 2019 hierover 
aangeschreven. Op het verzoek om verduidelijking te geven over 
de toepassing van de ordonnantie en op de vraag om bevestiging 
van het vrij lijkenvervoer. Maar er kwam weinig reactie op, maar... 
eind maart dit jaar - juist we zijn in 2021 - was er dan toch een 
beetje vooruitgang te melden in dit dossier. Een allesomvattende 
omzendbrief van de Brusselse overheid is nog wat te veel 
gevraagd, maar er is wel al principieel gecommuniceerd dat er 
ook in Brussel een “vrij” lijkenvervoer geldt. In principe zouden 
de Brusselse gemeenten zich hier nu naar moeten gedragen, 
meldt Stijn Timmerman.

Ondertussen in Brussel...
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De soap met het crematorium Brugge blijft duren. We hadden in 
maart net een mailing verstuurd waarin beterschap werd beloofd, 
maar in april ging het alweer mis. Toch is er licht aan het eind 
van de tunnel.

Previously on. . . Het personeel van het crematorium Brugge 
weigert uitvaartondernemers te helpen die met een draagberrie 
aankomen. De spanningen lopen erg op en uitvaartondernemers 
voelen zich niet langer welkom. Er volgt een uitgebreide 
briefwisseling tussen onze raadsman en de advocaat van het 
crematorium. Het Agentschap Binnenlands Bestuur treedt 
Uitvaartunie bij. Het crematorium is wel degelijk wettelijk 
verplicht om met eigen middelen en eigen personeel in te staan 
voor ontvangst van de kist. De advocaat van het crematorium 
stuurt een brief dat het personeel dan toch de nodige assistentie 
zal verlenen. De Unie stuurt in maart een mailing uit met het 
goede nieuws, met het standpunt van de Unie en de brief van de 
Brugse advocaat in bijlage. 

Na het paasweekend volgt al een eerste melding van één 
van onze leden, die de verantwoordelijke ter plaatse had 

aangesproken over het gebrek aan assistentie. Een ondernemer 
die tachtig procent van de kisten aanbiedt op rollen, maar 
dit enkel niet kan doen als hij rechtstreeks van de kerk komt 
gereden. Hij kreeg in Brugge te horen dat onze advocaat niet 
kon lezen, noch interpreteren. Ook het stadsbestuur blijkt die 
mening toegedaan, want de brief van de advocaat van Brugge 
zou helemaal niet duiden op het verlenen van assistentie bij 
aankomst. En val niet van uw stoel: deze assistentie geldt pas na 
ontvangst van de kist, aldus een van de schepenen. Wie met een 
draagberrie komt, blijft er dus alleen voorstaan. 

Het ergonomisch comfort van de medewerkers gaat nog altijd 
voor het ergonomisch comfort van de uitvaartondernemer, die 
met de nieuwe wijze van factureren nota bene een rechtstreekse 
klant is. Uiteraard laat de Unie het hier niet bij zitten. Gelukkig 
heeft de Unie een nieuw bestuurslid, Nico Matthijs, de opvolger 
van Christel D’hollander van Dela. Hij heeft al contact genomen 
met de facility manager van Brugge en voorgesteld om toch te 
investeren in een takelsysteem. Nu wordt effectief bekeken of 
dat technisch mogelijk is. En de eerste indruk is alvast positief.

Niet alleen leden vragen de Unie om hulp, ook consumenten 
weten ons inmiddels te vinden. Deze vraag en het antwoord van 
onze raadsman geven we u graag mee. Al was het maar om de 
kennis even op te frissen.

Kan je een symbolische hoeveelheid as weigeren aan je broers of 
zussen? Dit wordt gevraagd door een koppel dat na de zomer in 
het huwelijk zal treden. Hij wil na overlijden gecremeerd worden. 
Hij wil absoluut niet dat zijn as, of een deel daarvan, bewaard 
wordt. Kan zij als echtgenote beslissen dat alle as verstrooid 
wordt, en dat er dus geen symbolische hoeveelheid as aan de 
familie mag worden gegeven? Onze raadsman geeft het koppel 
het advies om een laatste wilsbeschikking in te vullen en deze 
te laten registreren bij de burgerlijke stand. Als zo’n verklaring 
namelijk niet bestaat, dan komt de keuze van de lijkbezorging 
toe aan “de persoon bevoegd om de lijkbezorging te voorzien”. 
Dit is niet wettelijk gedefinieerd, maar in de praktijk gaat het om 
de persoon die omwille van zijn of haar emotionele band met 
de overledene wordt verondersteld het best te weten wat de 
wensen van de overledene waren. In principe zal dit inderdaad 
de partner zijn. Maar nu komt het: de beslissing hierover komt 

niet toe aan de uitvaartondernemer of de gemeente. In geval 
van discussie, zou de zaak aan een rechtbank moeten voorgelegd 
worden. Om deze discussie te vermijden, is een laatste 
wilsbeschikking dus een must. 
Maar dan is het koppel er nog niet, volgens de Vlaamse 
regelgeving heeft elke verwant tot in de 2de graad recht op 
een symbolische hoeveelheid as van de overledene. Dit wordt 
niet in een exact volume uitgedrukt, maar het gaat in elk geval 
om een kleine hoeveelheid (bijvoorbeeld om in een asjuweel 
te bewaren). Naar de letter van de wetgeving, kan aan dit 
recht van de verwanten geen afbreuk gedaan worden. Echter 
wordt algemeen aanvaard dat er niet tegen de laatste wil 
van een overledene mag gehandeld worden. De echtgenoot 
laat dus best ook uitdrukkelijk noteren dat hij niet wenst dat 
zijn bloedverwanten (of welbepaalde bloedverwanten) een 
symbolische hoeveelheid as van hem ontvangen. Dit kan 
hij hetzij via een testament, hetzij via een uitvaartcontract 
(overeenkomst van voorafregeling van de uitvaart die hij met 
een uitvaartondernemer kan afsluiten), waarvan hij het bestaan 
opnieuw kan laten registreren via een verklaring van laatste 
wilsbeschikking.

Licht aan het eind van de tunnel  
in Brugge

Even opfrissen: mag je as weigeren  
aan bloedverwanten?

Wie benieuwd is naar nieuwe producten, technologieën, 
diensten en design in de uitvaartsector kan al vanaf begin 
juli terecht in het Italiaanse Bologna. Op 1, 2 en 3 juli staat 
Tanexpo gepland, een van de grotere internationale beurzen. 
Dat is wat vroeg, omdat nog niet iedereen gevaccineerd zal 
zijn tegen corona, maar de Italiaanse organisator belooft dat 
de nodige maatregelen zijn genomen zodat alles veilig kan 
verlopen. Naast de stands worden er ook workshops, seminaries 
en opleidingen aangeboden. Ook zijn er sessies voor speciale 
onderzoeksprojecten voorzien en natuurlijk mogelijkheden 
om te netwerken. Maar liefst 250 bedrijven uit 17 landen 

zouden zich al hebben ingeschreven en er worden meer dan 
18.000 professionals verwacht. Het Oostenrijkse Salzburg is het 
decor voor de volgende uitvaartbeurs op 11 en 12 september. 
Forum Befa Salzburg kent een veel kleiner opzet, met ongeveer 
100 bedrijven uit tien landen en verwacht zo’n 1500 bezoekers. 
Voor wie niet wil reizen, is er na de zomer ook wat te halen in 
eigen land. Op 2 en 3 oktober is Funeral.be gratis te bezoeken 
bij Tour & Taxis in Brussel. Je kan je al registreren vanaf 15 juni. 
Over Funeral@Work in Leuven is er nog geen nieuws te melden. 
Die beurs zal wellicht voor het begin van 2022 gepland zijn. 

Zijn er nog uitvaartbeurzen?



Uitvaartunie heeft de jaarlijkse statutaire 
vergadering vanwege de coronamaatregelen 
dit voorjaar moeten uitstellen. Een zoom- of 
teamsmeeting organiseren is met zoveel leden 
natuurlijk onmogelijk. Bovendien is echt contact 
met elkaar belangrijk, vooral na zo’n zware periode. 
Daarom heeft het bestuur besloten om toch alvast 
een datum te prikken voor de jaarvergadering: 
dinsdagavond 5 oktober. Meer details over de locatie 
en het programma zullen volgen, maar zet dit alvast 
in uw agenda. Het bestuur kijkt er al naar uit om 
iedereen terug te zien. Het zal goed zijn om met 
elkaar te kunnen delen wat we in de coronacrisis 
meegemaakt hebben. Dus zorg dat u erbij bent. 

Save the date:  
jaarvergadering  
op 5 oktober

Hoe nu verder met de modernisering 
van het decreet?
Na drie overlegrondes over het nieuwe decreet rijst natuurlijk de 
vraag: hoe nu verder? Vlaams parlementslid Katrien Schryvers 
stelde de vraag aan verantwoordelijk minister Bart Somers. 

Minister Somers gaf nog in volle coronatijd uitgebreid antwoord 
via een videocall. Hij verwees om te beginnen naar de twee 
overlegmomenten in februari en naar één overlegronde in maart. 
Hieraan hebben deelgenomen: Uitvaartunie Vlaanderen, VNOC, 
Funebra, het VVSG-netwerk en het Netwerk Begraafplaatsen 
Vlaanderen. Er is tijdens die gesprekken heel veel aan bod 
gekomen: de alternatieve vormen van lijkbezorging, zoals 
resomatie en humusatie, het beperken van de taken van de 
crematoria, de afbakening van de taken van de gemeente en 
de lijkbezorging van behoeftigen. Dat was nog niet alles, ook 
het wegwerken van lacunes in het document van de laatste 
wilsbeschikking, de digitalisering van de aangifte van overlijden, 
het invoeren van een kwaliteitslabel voor de uitvaartsector, 
het vereenvoudigen van de verplichte dubbele attestering bij 
crematie en het verder faciliteren van natuurbegraafplaatsen zijn 
besproken geweest. Dat is een hele boterham. 
Minister Somers liet ook weten dat het Agentschap Zorg en 
Gezondheid nog niet voldoende betrokken is geweest. Dit 
vanwege de drukte rond de coronapandemie. En dus plant zijn 
administratie nog een overleg in met het gentschap. “We moeten 
toch ook wel aandacht hebben voor hun inhoudelijke inbreng. 
Het is immers belangrijk dat het agentschap de regelgeving 
screent vanuit de focus ‘gezondheid’. We spreken hier over 
overleden mensen en dan is de focus ‘gezondheid’ natuurlijk 
wat raar, maar het heeft te maken met de aangifteregeling van 
doodsoorzaken, het verplichte tweede advies van de geneesheer, 
het voorzien van afwijkingsregels voor infectieziekten en 
dergelijke meer.”

Wachten tot juni 2023 
Verwacht wordt dat het overleg met het agentschap voor 
het najaar kan plaatsvinden. Daarna volgt een conceptnota 
met concrete wijzigingsvoorstellen. Deze wordt voorgelegd 
aan de Vlaamse regering met het oog op het bereiken van 
een politiek akkoord. “Over deze conceptnota zal vervolgens 
opnieuw een terugkoppelmoment ingepland worden met alle 
betrokken partners: nadat we die conceptnota in de Vlaamse 

Regering goedgekeurd hebben, wil ik eerst nog terugkoppelen 
naar alle partners. In een volgende fase zal mijn administratie 
de conceptnota en de reacties van de partners daarop in een 
ontwerp van decreet gieten, dat eerst aan de Vlaamse Regering 
zal worden voorgelegd, waarover de noodzakelijke adviezen 
zullen worden gevraagd, en dat dan naar het Vlaams Parlement 
zal kunnen vertrekken.”
Het is de bedoeling om in juni 2023 te landen met een 
aangepast, gemoderniseerd decreet op de begraafplaatsen en 
de lijkbezorging. Dat duurt wel erg lang, maar de minister legt 
uit waarom dit nodig is. “Op die manier nemen we wel wat tijd, 
maar zorgen we ervoor dat het een echt participatief traject 
is, waarbij alle mogelijke actoren een goede inbreng kunnen 
hebben en waar er goed naar elkaar kan worden geluisterd. 
Het heeft tenslotte ook een heel sterke ethische dimensie. 
We moeten er ook behoedzaam en grondig over nadenken en 
over beraadslagen, alvorens we overgaan naar een nieuwe 
regelgeving.” De minister wijst erop dat in de nieuwe regelgeving 
nieuwe mogelijkheden, nieuwe inzichten, meer autonomie 
en vrijheid worden geïnstalleerd, ‘zodat dat heel ingrijpende 
moment van het afscheid nemen in een heel persoonlijke en 
diepmenselijke context’ kan gebeuren. En daar zijn een heel 
breed draagvlak en maatschappelijke consensus voor nodig. 
“Dat is voor mij heel belangrijk en dat is een goede manier van 
werken, zeker in zulke dossiers. Dat is niet altijd mogelijk en 
men zal het niet altijd overal over eens zijn, maar ik merk ook 
uit de verslagen en de feedback die ik krijg uit verschillende 
vergaderingen, dat daar toch op een heel constructieve manier 
wordt gewerkt, met grote luisterbereidheid. Ik voel dat het 
draagvlak daarvoor groeit.”
Ook het Belgisch Ethisch Comité is afgelopen voorjaar met een 
onderzoek gestart naar aanleiding van de modernisering van 
het decreet, en ook daar wacht de minister nog op. “Ik denk dat 
we het traject zoals we het nu doorlopen, moeten verderzetten, 
en dat we ruimte moeten geven aan iedereen om zijn inbreng 
te doen. De verschillende stappen die ik geschetst heb, moeten 
de garantie bieden dat, wanneer we naar het parlement komen, 
we toch al met een gedragen stuk naar het parlement komen. 
Ik denk dat we dan ook nog ruimte moeten laten aan het 
parlement om daar ten volle over te kunnen beraadslagen.”  
De Unie wacht daar dan maar op.
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Gemeenten zouden gemotiveerd moeten worden om meer 
sterrenweides te voorzien. Ze zouden na een miskraam de ouders 
ook kunnen uitnodigen voor het planten van een boom. Dat staat 
in een uitgebreide conceptnota.

Eén van de indieners van de Vlaamse conceptnota is Katrien 
Schryvers, al bekend van haar input bij het moderniseren van het 
decreet op de Lijkbezorging. Ze richt zich vooral op ouders die 
in een vroege fase van de zwangerschap worden geconfronteerd 
met een dergelijk verlies. Zij blijven nog te vaak in de kou staan, 
zo klinkt het. “Op het verlies van een ongeboren baby, ook al 
gebeurt dat in een zeer vroege fase van de zwangerschap, volgt 
een rouwproces, dat voor ieder individu verschillend kan zijn. “
De conceptnota is een lijvig document en speelt in op allerhande 
vlakken, van registratie over geboorteverlof tot psychologische 
ondersteuning. Het is dus mogelijk om zeer kort samen te vatten 
wat in deze nota staat. Maar in het kader van het opfrissen 
van de kennis is het wellicht interessanter om wat meer uit 
deze nota te halen. Te beginnen met de terminologie. Wettelijk 
wordt er onderscheid gemaakt tussen embryo’s (de eerste acht 
weken na de bevruchting) en foetussen (vanaf negen weken tot 
de geboorte). Officieel wordt pas van een miskraam gesproken 
als op de echografie een embryo met hartactiviteit te zien was 
en de zwangerschap daarna niet verder evolueert. Maar in het 
dagelijkse taalgebruik wordt de term ‘miskraam’ ook gebruikt 
voor een zwangerschap die nog maar enkele weken duurde. 
Wanneer is er niet langer sprake van een miskraam?  
De Wereldgezondheidsorganisatie spreekt van een geboorte 
van een dood of levend kind vanaf een zwangerschapsduur van 
22 weken, een geboortegewicht van minstens 500 gram of een 
minimumlengte van 25 centimeter. De definitie van ‘geboorte’ 
die het Agentschap Zorg en Gezondheid bij ons gebruikt, 
stemt daarmee overeen. Vanaf 22 weken wordt dus niet meer 
gesproken van een miskraam, maar van een doodgeboren of 
levenloos geboren kind. 

Aangifte doen
Wanneer moet je een aangifte van overlijden doen bij de 
burgerlijke stand? Kinderen die levend geboren worden en 
kort daarop sterven, worden geregistreerd bij de burgerlijke 
stand zoals andere kinderen. Als de geboorteaangifte samen 
met de aangifte van overlijden wordt gedaan, wordt het kindje 
ingeschreven in het overlijdensregister. Bij een kindje dat 
levenloos geboren wordt, is de zwangerschapsduur bepalend 
voor de rechten en plichten. Vanaf 180 dagen geldt een 
aangifteplicht bij de burgerlijke stand van de geboorteplaats. 
Tot een paar jaar geleden kon een levenloos geboren kind alleen 
maar een voornaam krijgen. In 2019 is de wetgeving aangepast: 
een kind dat levenloos ter wereld komt vanaf 180 dagen 
zwangerschap kan niet alleen een voornaam, maar ook een 
achternaam krijgen. De namen van beide ouders (zowel gehuwd 
als ongehuwd) kunnen in de akte vermeld worden. Bovendien is 
het mogelijk om een kind dat levenloos geboren wordt na een 
zwangerschapsduur van ten minste 140 dagen aan te geven.  
De ouders hebben dan de vrije keuze om een akte van een 
levenloos kind te laten opmaken. Daarin kan dan wel alleen een 
voornaam worden opgenomen. 
Inmiddels zijn er vragen om de minimale zwangerschapsduur 
van 140 dagen voor het opmaken van een overlijdensakte verder 
te verlagen. Vorig jaar is hierover een federaal wetsvoorstel 
ingediend dat het mogelijk moet maken om een akte van 
overlijden te laten opmaken. Het wetsvoorstel pleit ook voor het 
loslaten van een minimumtermijn voor de zwangerschapsduur 
waarop een officiële erkenning mogelijk is, die dus in principe 
vanaf dag één van de zwangerschap moet kunnen. Daarbij kan 
ook gekozen worden voor de toekenning van een voornaam en 
een achternaam. Afwachten maar of dit er door komt.

Gemeenten zouden meer sterrenweides 
mogen voorzien

Geschikte afscheidsplekken
Wat staat er in het decreet over begraven of cremeren?  
De wettelijke verplichting om een doodgeboren kindje te 
begraven of te cremeren geldt vanaf een zwangerschap van 
180 dagen sinds de verwekking. Het decreet geeft aan ouders 
die voor 12 weken zwangerschap hun kind verliezen echter 
ook het recht om het embryo of de foetus te laten begraven 
of cremeren, ongeacht de zwangerschapsduur. Steeds meer 
gemeenten en steden creëren hiervoor een apart kinderpark of 
sterrenweide op de gemeentelijke begraafplaatsen. Gemeenten 
vullen dat ook steeds meer op een zelfgekozen wijze in, zoals 
het aanbrengen van een sterretje in een sterrenweide, het 
hangen van een vlinder in een vlinderboom, het planten van 
een sterretjesboom, enzovoort. In heel wat gemeenten bestaat 
ook de traditie van een geboortebos. Zo worden bijvoorbeeld 
eenmaal per jaar alle ouders die in de loop van het voorbije 
jaar een kindje hebben gekregen, uitgenodigd om een boom te 
planten. De herinnering aan een levenloos geboren kindje hoeft 
op die manier niet altijd gepaard te gaan met het bewaren van 
het stoffelijk overschot.
De vraag naar een geschikte afscheidsplek voor ouders die te 
maken krijgen met zwangerschapsverlies en de reacties op 
de vele initiatieven daarrond, tonen aan dat er behoefte is. 
Het kan een helende werking hebben om een plek te hebben 
waar bijzondere aandacht gaat naar het overleden kindje of 
de afgebroken zwangerschap. Om die ouders te ondersteunen 
in hun rouwproces verdient het volgens de indieners van deze 
conceptnota aanbeveling dat lokale besturen gemotiveerd 
worden om enerzijds werk te maken van de inrichting van een 
plek op de begraafplaatsen waar levenloos geboren kindjes 
begraven of na crematie uitgestrooid kunnen worden, en om 
anderzijds ouders van levenloos geboren kindjes desgewenst 
mee te betrekken bij het aanplanten van geboortebossen.  
Die ouders ook een boom laten planten op een 
natuurbegraafplaats kan ongetwijfeld helend werken.

Gevoeligheden
Het komt natuurlijk ook voor dat de ouders de foetus niet willen 
begraven of cremeren. Als de miskraam in het ziekenhuis plaats 
heeft gevonden, dan moet het ziekenhuis het stoffelijk overschot 
waardig behandelen. Of dat ook effectief gebeurt, is eigenlijk 
niet bekend. Daarom is op federaal niveau in een wetsvoorstel 
voorgesteld om ziekenhuizen te verplichten bij een afgebroken 
zwangerschap de vrucht te cremeren als de ouders niet zelf 
kiezen voor begraving of crematie. Er wordt niet gespecificeerd 
vanaf welke termijn ziekenhuizen daartoe verplicht zouden zijn.
De indieners van deze conceptnota raken nog aan een gevoelig 
punt: ze hebben vastgesteld dat de handleiding van de 
Openbare Vlaamse Afvalstoffenmaatschappij (OVAM) niet aan 
die gewijzigde regelgeving is aangepast. In de handleiding 
van de OVAM over medisch afval wordt nog een onderscheid 
gemaakt tussen levenloze foetussen van minder en van 
meer dan twaalf weken. Levenloze foetussen van minder dan 
twaalf weken worden zelfs beschouwd als risicohoudend 
medisch afval (RMA). Voor de behandeling daarvan vermeldt 
de handleiding het volgende: “De verwijdering van foetussen 
hangt af van de leeftijd. Foetussen van minder dan twaalf weken 
hebben geen recht op een anonieme begraafplaats en worden 
beschouwd als RMA. Alleen als de geneeskundige instelling een 
geboortecertificaat verleent, kunnen zulke foetussen worden 
begraven op de foetusweide van een begraafplaats. Mogelijk 
gelden er specifieke bepalingen in uw gemeente.”  
Het is volgens de indieners van deze conceptnota noodzakelijk 
om de handleiding van de OVAM over medisch afval in 
overeenstemming te brengen met de meest recente regelgeving.
De verwijzing naar levenloos geboren kinderen met de term 
‘medisch risicohoudend afval’ is volgens de indieners niet 
gepast, noch voor het kind in kwestie, noch voor de mensen die 
met het ongeboren leven geconfronteerd worden.
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Frustratie en verdriet in coronatijden

Lucien De Cock, de eerste geriater van ons land, heeft in coronatijden een nieuw boek 
uitgebracht: De stille dood van Elza Corona. Zijn verhaal begint bij een ontmoeting op het 
kerkhof. Liesje had een potje vergeet-mij-nietjes mee om bij het graf van haar grootmoeder 
te plaatsen. Geriater De Cock kende de overleden vrouw omdat hij haar als patiënte eerder 
had verzorgd. Hij hoorde hoe Elza ziek werd, naar het ziekenhuis wilde, maar eenzaam op 
haar kamer overleed. Want “de ziekenhuizen lagen overvol en oude mensen bleven best in 
hun vertrouwde omgeving”. Haar frustratie en verdriet verwoordde hij in dit boek. Niemand 
mag eenzaam sterven, vindt De Cock. In het laatste uur van je leven heeft iedereen recht op 
een naaste. Maar ook de naasten hebben recht op een mooi afscheid. Hoe anders kan je het 
verlies en verdriet kanaliseren? 
Voor de geriater is het duidelijk: de algemene balans tussen veiligheid en menselijkheid 
is niet meer in evenwicht. Wie heeft zich gerealiseerd wat men vele van deze ouderen 
heeft aangedaan? Ze moesten – zich nog goed bewust – dagenlang en beroofd van 
hun familie aftellen naar het moment van hun dood. Het sterven op zichzelf, en dan 
zeker moeten sterven zonder zijn geliefden, is een dagenlang durende lichamelijke en 
geestelijke beproeving geweest voor deze mensen. Hoe groot is de ‘angst’ geweest van 
zovele bejaarden die de coronasituatie minder goed konden begrijpen: waarom komt mijn 
familie niet? Is mijn zoon of dochter dood en wil men het mij niet zeggen? Hoeveel oudere 
mensen zijn in de coronasituatie ontredderd, depressief, angstig en verward geworden? 
Voor zovele oudere mensen die zichzelf niet meer konden behelpen viel alle geborgenheid 
weg. Vele tienduizenden doden, de cijfers kennen we, maar kunnen we ooit echt weten op 
welke manier al deze mensen zijn overleden? Hoe familie na maanden nog steeds niet in 
het reine is met het overlijden van hun geliefde waar ze geen afscheid van konden nemen? 

Werkboek voor kinderen

ZITDAZO, een community voor ouders, lanceert deze maand een nieuw werkboek voor kinderen: Over jou, omdat ik je nooit vergeet. Het boek 
is gericht op het ondersteunen van kinderen na de dood van iemand die ze liefhebben. Ook al hebben we eerder de neiging om onze kids te 
behoeden voor het grote verdriet dat met zo’n verlies gepaard gaat, het is toch belangrijk om ze in deze realiteit te betrekken. Kinderen moeten 
niet alleen kunnen uitdrukken wat in ze omgaat, met taal, maar ze moeten ook weten dat het oké is om dit soort gevoelens te hebben en dat 
emoties in verschillende vormen en op verschillende momenten naar boven kunnen komen. 
Om kinderen door hun rouwproces te helpen zijn er in dit boek maar liefst 64 creatieve invulblaadjes voorzien die stilstaan bij het afscheid 
nemen van een dierbare, emoties en de verwerking ervan en het rouwproces in al zijn facetten. De vragen zijn erg laagdrempelig gehouden, 
zodat dit boek geschikt is voor jonge kinderen (niveau basisschool). Zesjarigen zullen wellicht nog wat ondersteuning van de ouders nodig 
hebben, maar negenjarigen zouden dit boek al zelfstandig kunnen doornemen. Het geeft houvast op moeilijke momenten en kan steun en 
troost geven. Voor ieder kind op zijn of haar eigen tempo en op de eigen, unieke manier. Dit werkboek is echter geen vervanger voor een 
therapie, benadrukt de organisatie. Daar zijn professionals voor. 

Emoties volgens een huilprofessor

De emotionele mens is het nieuwe boek van Ad Vingerhoets, emeritushoogleraar emoties 
en welbevinden. Hij is gespecialiseerd in de sociale functie van tranen, waardoor 
hij bekendstaat als ’s werelds enige ‘huilprofessor’. Gewapend met de meest actuele 
wetenschappelijke inzichten ontrafelt hij in dit boek de kern van menselijke emoties als 
angst, blijdschap, verdriet, trots, spijt, nostalgie en walging. Met aansprekende voorbeelden 
uit het leven van alledag laat hij zien hoe deze emoties ons nog altijd tot nut zijn. Sterker 
nog: we kunnen niet zonder. 
Vingerhoets pleit daarom voor een herwaardering van de menselijke emoties: de mens 
is namelijk van nature een sociaal wezen en om je in een groep staande te houden is het 
belangrijk dat je je eigen emoties en die van een ander begrijpt en op de juiste manier 
weet in te zetten. Dat was vroeger al van het grootste belang en dat is nog altijd het geval. 
De regels van het sociale spel zijn in de loop der evolutie niet wezenlijk veranderd, stelt hij.

Boekennieuws

Oudenaardsesteenweg 383 | 9420 Erpe-Mere | 053/840 555 | info@rouwatelier.be

Bl ink u i t  met  uw rouwdrukwerk
het  is  úw v is i tekaart je  dat  door ve le  ogen wordt  gezien

rouwatelier

U werkt uw drukwerk graag zelf af?
Rouwatelier levert voorgedrukte of blanco brieven, op maat gesneden en voorzien van een vouwlijn. 
Zo kunt u met uw eigen creativiteit aan de slag en optimaal inspelen op de wensen van de familie. 

U laat het liever over aan specialisten?
Ook dàt is mogelijk!

Onze fotoretouches en kwaliteitsnormen zijn van topkwaliteit;
de prijs en onze service zal u positief verrassen! 

Scan de QR code, of vraag vandaag nog uw stalenbox aan op www.rouwatelier.be 
en ontvang een geurige attentie!

Wij maken het persoonlijk
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New

• bestellen via smartphone
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